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Centrala funktionshinderrådet 

 
Datum 2023-09-27 
Tid 14.00-16.00 
Plats KS Stora 
  

Närvarande ledamöter 
Ylva Lengberg Kommunstyrelsen, ordförande 
Tage Carlsson, HRF/Funkionsrtätt 
Jasminca Sivac, Synskadades Riksförbund 
Miriam Orlenius, Autism VG Söder 
Pia Wahlqvist, Fibro 
Bratica Lasovic, Neuroförbundet 
Övriga närvarande 
Herawati Iskandar Nowak, funktionshinderkonsulent 
Johanna Armå, Stadsledningskansliet 
§ 6 Isabell Berndtsson Warkki och Kristina Nyberg Smahel, Fritids och 
Folkhälsoförvaltningen 
§ 7 Jonas Ringström, Stadsledningskansliet 
 

 

§ 1.  Godkännande av dagordning 
Dagordningen godkänns  

§ 2. Val av protokolljusterare 
Vice ordförande 

§ 3. Föregående mötesprotokoll 

§ 4.  Hur ser Borås på stödet till elever i grundskolan - med 
långvarig frånvaro och i behov av särskilt stöd? 

Autism VG Söder efterfrågar en lots mellan skolan och andra 
förvaltningar/myndigheter likt den som finns inom sjukvården. Det som är 
mest jämförbart i Borås Stads organisation är Elevombudet, som har i uppgift 
att stötta och vägleda elever och vårdnadshavare om kränkande situationer 
uppstår. 
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Elevombudet kan även vara  en länk mellan fmilj och skolan/kommunen och 
kan stötta genom att bland annat: 

• hjälpa till att kontakta skolan eller andra myndigheter. 

• delta på möten med skolan eller samverkansmöten så som SIP. SIP står för 
samordnad individuell plan och är till för den som behöver stöd och hjälp från 
flera håll samtidigt.   

• ge råd i olika skolfrågor. 

• informera om alternativa insatser så som Individ och familjeomsorgens 
insatser eller primärvården  

• informera om rättigheter och skyldigheter utifrån skollagen. 

Elevombudet är rådgivande och stöttande och har inga juridiska befogenheter. 
Elevombudet har tystnadsplikt, men också en skyldighet att göra en 
orosanmälan vid misstanke om att barn far illa.  

§ 5. Elevombudets rapport 
Johanna presenterar  arbetet som gjorts under 2022 då det inkom 57 ärende (1 
januari 2023 - 27 september 2023 har  det inkommit 50 stycken ärenden). Cirka 
98% av eleverna i ärendena har-, utreds för- eller finns en misstanke om en 
neuropsykiatrisk diagnos. Under 2022 ökade ärenden med flickor på högstadiet 
med ADHD och autism, något som stärks i forskning.  

Sedan årsskiftet 2023 stöttar Elevombudet även elever på gymnasiet. 

I sin rapport 2020 skrev Elevombudet att det vore önskvärt att personalen 
inom kost, lokalvård och vaktmästeri fick utbildning i neuropsykiatrisk diagnos 
för att kunna förstå och bemöta eleverna på bästa sätt. Utbildningen är snart 
genomfört med yrkesgrupperna (närmare 500stycken). Även personalgrupperna 
inom förskolan har fått ta del av utbildningen, som har upplevts som en positiv 
kompetensutveckling.  

Rapporten finns med som bilaga 1 och som länk i mailet.  

§ 6. Välfärdsbokslutet 
Isabelle och Kristina presenterar Välfärdsbokslutet 2022- en jämlikhetsrapport 
för ett socialt hållbart Borås. I rapporten sammanställs lokal och nationell 
statistik och medborgarundersökningar för att få en bild över tid och skapa 
förutsättningar för en jämlik hälsa och en meningsfull fritid. Välfärdsbokslutet 
initierades av Sveriges kommuner och regioner och Folkhälsomyndigheten -
1998/1998 och det första bokslutet i Borås presenterade 200 och staden är 
uppdelat i 77 geografiska områden. I det  senaste bokslutet kan vi se trendbrott 
i den ekonomiska utsattheten. Kommunfullmäktige har beslutat att 
Välfärdsbokslutet ska vara ett att verktygen i förvaltningarnas och bolagens 
arbete.  
Bilaga 2 
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§ 7. Budget 
Jonas presenterar budgeten som i dagarna är under beredningen och endast 
som bygger på nämndernas siffror (inte bolagens). I bilagan visas att staden 
tidigare år gått med ett plusresultat vilket gör att staden inte behöver låna 
pengar. Sociala omsorgsnämnden har ett underskott som kan härledas till 
volymökningen av daglig verksamhet.  
I bilagan presenterar statistik från databasen Kolada som utgörs av offentliga 
uppgifter till exempel SCB. I den presenterade statistiken jämförs Borås med 
jämförbara kommuner.  

Bilaga 3 

§ 8. Resultat av utvärderingen 
Utvärderingen av utbildningen för alla ledamöter gjordes med enbart ordinarie 
ledamöten denna gång. 13 av 20 svarade. Resultatet på frågorna om 
utbildningen som helhet, Borås Stads organisation, budget och lagar och 
reglementen visade att på ett genomsnittligt värde av 4 på en femgradig skala. 

Framöver ska även ersättande ledamöter göra utvärderingen.  

§  9 Återkoppling motion Ange köttets ursprung på kommunens 
menyer  
Rådet fick en återkoppling på motionssvaret utifrån att de svarat på remissen:  
Allt färskt kött som Borås Stads kök kan beställa är av svenskt ursprung. 
Förvaltningarnas kostverksamhet har en hög total andel inköp av svenskt kött, 
cirka 97,5 %. Det beror på att kraven som ställts vid upphandling varit inriktade 
på svenska djurskyddslagar. Kommunen redovisar verksamheternas 
användande av svenskt kött till Länsstyrelsen två gånger per år. Att skriva ut 
köttets ursprung på menyerna bedöms öka den administrativa hanteringen i 
verksamheten. Med detta som grund bedömer kommunstyrelsen att det inte är 
nödvändigt att köttets ursprungsland ska skrivas ut i verksamheternas menyer, 
utan informationen i restaurangen anses tillräcklig. 

§ 10. Nästa möte 
Tisdag den 5 december  
13.00-14.00 förmöte 
14.00-16.00 rådet 

§ 11.  Övriga frågor 
Frågor för beredning till kommande möte: 

• Hur arbetar Borås Stad med ledsagning för synskadade utifrån SOL och 
Boendestödjare? 

• Vad finns för hjälp och stöd att få för personer med 
funktionsnedsättning som hamnar mellan stolarna exempelvis mellan 
försäkringskassan, arbetsförmedlingen, socialtjänsten och övriga 
insatser? 
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Ordförande Protokolljusterare 
 
Underskrift Underskrift 
 
  
Namnförtydligande Namnförtydligande 
Ylva Lengberg, ordförande   Tage Carlsson, vice ordförande  
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Elevombudets rapport år 2022 

1 Inledning  

Elevombud (EO) har funnits i Borås Stad sedan augusti 2018 och tillhör 

organisatoriskt Stadsledningskansliet, Kvalitet och utveckling. EO riktar sig 

både till de kommunala och fristående grundskolorna och är en neutral part 

som kan ge stöd till vårdnadshavare och elever i frågor kring kränkande 

behandling och andra skolrelaterade frågor. EO kan även vara en länk mellan 

vårdnadshavare och kommunens tjänstepersoner och andra verksamheter som 

arbetar med barn och unga. I kontakten med elever och vårdnadshavare ger 

EO information om såväl skolans som deras egna rättigheter och skyldigheter.  

Utöver skollagen utgår EO även från diskrimineringsgrunderna och 

Barnkonventionen. EO omfattas av sekretess enligt Offentlighets- och 

sekretesslagen (OSL & Skollagen) och har en anmälningsskyldighet enligt 

Socialtjänstlagen (SOL) att genast anmäla till Socialnämnden om den får 

kännedom om eller misstänker att ett barn far illa. 

EO har en kontinuerlig kontakt med Grundskoleförvaltningen och de 

fristående skolorna.  

I uppdraget ingår att ta fram en årsrapport till Kommunstyrelsen. I år lyfter EO 

bland annat det utökade uppdraget från 1 januari 2023 och hur det gått med 

utbildningsinsatsen i neuropsykiatriska funktionsnedsättningar för personal 

inom kost, lokalvård och vaktmästeri i grundskolan. 

Ärendena fortsätter mestadels att vara av karaktären ”behov av särskilt stöd”, 

både kunskapsmässigt och socialt. Flera av eleverna har eller utreds för en 

neuropsykiatrisk funktionsnedsättning.  

Både elevhälsans personal och rektorer har hänvisat vårdnadshavare att 

kontakta EO i något större utsträckningen än tidigare. Ibland har de även själva 

kontaktat EO i elevärenden. 

Den positiva utvecklingen av arbetet fortsätter och samverkan med såväl 

grundskolan, kommunala verksamheter och regionen fortsätter. Under året har 

fler kontakter knutits och nätverket utökats.  
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Elevombudets rapport år 2022 

2 Elevombudets uppdrag  

Elevombudets uppdrag är att stötta och vägleda såväl vårdnadshavare och 

elever, från förskoleklass till årskurs nio, i olika skolfrågor, bland annat 

kränkningar. Elever och vårdnadshavare hänvisas i första hand att försöka lösa 

de uppkomna situationerna eller frågorna med berörd personal på skolan. 

Ibland kan situationer ändå uppstå så att relationer blir ”infekterade” och då 

kan EO hjälpa till. Funktionen har inga juridiska befogenheter och kan inte 

ändra den åtgärd skolan vidtagit. Genom att tolka de beslut som tagits, titta på 

åtgärder, förklara skolans och deras egna rättigheter och skyldigheter, så kan 

familjer få hjälp och stöd. I en förlängning återskapas förhoppningsvis 

kontakten och förtroendet för skolan.  

Elevombudet har dialog med rektorer och verksamhetschefer vid behov och 

deltar i samverksansmöten mellan Grundskoleförvaltningen och ledning för de 

fristående skolorna. Där finns möjlighet för EO att nå ut med eventuell 

information och sitt pågående arbete. Detta för att bidra till en 

kvalitetsförbättring.  

För EO är det barnets bästa som är utgångspunkten och att se dem som hela 

kommunens barn. 
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Elevombudets rapport år 2022 

3 Beskrivning av nuläge 

 

 Ärenden 2022 

Under 2022 hade EO 57 stycken ärenden, en ökning mot föregående år. 

Ärendena fortsätter att mestadels vara av karaktären ”behov av särskilt stöd”, 

både kunskapsmässigt och socialt. Flera av eleverna har eller utreds för en 

neuropsykiatrisk funktionsnedsättning. Hittills har ingenting i ärendena kunnat 

kopplas till pandemin.   

 

Sju ärenden är återkommande från tidigare år och är inräknade i statistiken.  

Det har även inkommit ett ärende från en annan kommun, ett från gymnasiet 

och ett från en student på vuxenutbildningen. Det inkom även ett ärende från 

en tidigare elev som är färdig med sin skolgång och hade frågor kring det. 

Elevombudet har då hjälpt till att lotsa ärendena till rätt tjänsteperson eller 

verksamhet.  
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Elevombudets rapport år 2022 

I förra årets rapport var ärendena flest på mellanstadiet och pojkarna 

representerade större delen av ärendena. I år är fördelningen mellan könen lika. 

Av de ärenden som är registrerade som ”vet ej” har vårdnadshavarna endast 

pratat om skolsituationen och inte nämnt elevens könstillhörighet.   

Det som sticker ut i år är att 2/3 av ärendena på högstadiet är kopplade till 

flickor. Då statistiken skiljer sig mycket från förra året går det inte att dra någon 

slutsats, men EO tycker ändå att siffrorna är viktiga att notera då det stämmar 

överens med den nationella debatten om att flickor diagnostiseras i senare ålder.  

Svenny Kopp, läkare och specialist inom barn- och ungdomspsykiatri skriver i 

Adhd hos flickor, en sammanställning av kunskapsutvecklingen under åren 

2000-2010. 

 

Åldern har betydelse för när flickor respektive pojkar diagnosticeras med 

adhd. Majoriteten av pojkar diagnosticeras mellan 6-12 års ålder, medan 

flickor oftare får diagnosen efter 12 års ålder (Kopp, S., & Gillberg, C., 

2003). Pojkars utåtagerande och störande beteenden bidrar till att de 

remitteras för utredning av adhd under de första skolåren. Lärara är i många 

fall pådrivande för att pojkar med adhd utreds, p.g.a. de är krävande och stör 

både andra elever och läraren i klassrummet. I en studie som utfördes av 

Pamela Kato och medarbetare framkom att flickor med adhd, som utreddes 

i tonåren hade en högre språklig begåvning,   jämfört med yngre flickor, som 

hade remitterats för undersökning av adhd (Kato, P., Nichols, M.L., 

Kerivan, A.S., & Huffman, L.C., 2001). Högre begåvning kan vara en av de 

faktorer, som försenar en adhd utredning för flickor. 

Flickors rastlöshet, brist på impulskontroll och ibland aggressiva utbrott 

uttrycks inte på samma sätt som hos pojkar med adhd i skolan och upptäcks 

därför mindre ofta av lärare. Däremot bedömer föräldrar att flickor och 

pojkar inte skiljer sig åt med avseende på adhd svårigheter i hemmiljön 

(Bussing, R., Zima, B.T., Gary, F.A., & Garvan, C.W., 2003). Denna skillnad 

i beteende beroende på miljö och situation mellan flickor och pojkar med 

adhd är troligen den viktigaste orsaken till att flickor med adhd alltför sällan 

identifieras i skolan  (Derks, E.M, Hudziak, J.J., & Boomsma, D.I., 2007; 

Kopp,S., Berg-Kelly, K., & Gillberg,C., 2010). För skolpersonal och kliniker 

är det därför viktigt att känna till att flickors adhd–symptom skiljer sig åt i 

olika miljöer och att flickor visar större beteendeproblematik i hemmet än i 

skolan. Föräldrarnas beskrivningar av sina döttrars symtom bör av den 

anledningen vara mer vägledande vid adhd-utredningar än lärarnas 

bedömningar (Derks, E.M., m.fl., 2007; Kopp, S., Berg-Kelly, K. & Gillberg, 

C., 2010). Detta bekräftades i den ”flickstudie” från Göteborg, som tidigare 

har beskrivits, där mödrarna  ofta angav att aggressionsutbrott i hemmet var 

ett av de största problemen hos flickor med adhd, men där lärarna ytterst 

sällan hade sett detta beteende i skolan” (Kopp, S., 2010). 
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Fördelningen mellan ärenden per stadium har varit någorlunda jämn. Ärendena 

i F-3 har fördubblats sedan förra året och ärendena på högstadiet har ökat med 

1/3 från förra året.    

Under året har det inkommit fyra ärenden där elev/vårdnadshavare upplevt att 

pedagog kränkt elev. För att kunna stötta och lotsa i dessa ärenden har EO tagit 

del av Grundskoleförvaltningens rutin Personal misstänks utsätta elev för kränkande 

behandling. I några av dessa ärenden har rektor och verksamhetschef varit med. 

Elevombudet har också fått del av rutinen Misstanke om sexuella eller andra 

övergrepp på grundskolor i Borås Stad och är inbjuden av Grundskoleförvaltningen 

till en föreläsning om sexuella övergrepp mot barn efter årsskiftet. Det är 

positivt att EO får möjlighet att ta del av den kompetensutveckling som ges på 

Grundskoleförvaltningen för att ha en gemensam grund att stå på. Det ger 

förutsättningar att stötta elever och vårdnadshavare på bästa sätt.  

Under året kom det första ärendet av karaktären ”särbegåvning”. 

Vårdnadshavaren uttrycker en oro när barnet inte blivit tillräckligt utmanad och 

blir därmed uttråkad och inte vill gå till skolan. Barnet har varit hemma i 

perioder och vårdnadshavarna är rädd för att barnet kommer att stanna hemma 

på heltid. I kontakt med Grundskoleförvaltningen bekräftas att de möts av 

ärenden av denna karaktär.  

 

 Besök och möten med skolor 

Elevombudet har deltagit tillsammans med vårdnadshavare på fyra skolmöten 

och sex SIP-möten (Samordnad individuell plan) inklusive uppföljningsmöten. 

Sammanlagt har det uppgått till 29 möten.  

Både elevhälsans personal och rektorer har hänvisat vårdnadshavare att 

kontakta EO i något större utsträckningen än tidigare. Ibland har de även själva 

kontaktat EO i elevärenden. 
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I takt med att Covid-19 restriktionerna släppt, har EO kunnat börja besöka 

skolorna igen.  

Under året har det kommit tre inbjudningar till skolor. Först ut var 

Sjöboskolan, en Arenaskola, som hade en vecka med fokus på trygghet och 

samhällets sociala funktioner och EO fick berätta om sin funktion för eleverna.  

I höstas fick EO en inbjudan från Engelska skolan att komma på besök när 

eleverna i årskurs 9 hade ”Master chef” (matlagningstävling) på hemkunskapen 

och EO fick delta i juryn. I samband med Baka för välgörenhet var EO på 

Erikslundskolan.  
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4 Utveckling av EO roll 

Under sina 4,5 år som EO har det inkommit frågor om funktionen riktar sig till 

elever på gymnasiet eller kan vara en brygga från årskurs 9 till gymnasiet. 

Elevombudet ser att det finns ett behov att stötta elever i högre årskurser. Efter 

dialog med förvaltningschef på Gymnasie- och vuxenutbildningsförvaltningen 

och ansvarigt kommunalråd togs kontakt med ansvarig nämnd.   

Den 13 december 2022 beslutade Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden 

att: 

Utökat uppdrag för elevombudet 

Borås stad har sedan 2018 ett elevombud för grundskolan. Elever på 

kommunala och fristående grundskolor kan vända sig till elevombudet med 

frågor och för att få stöd i frågor kring kränkande behandling och andra 

skolfrågor. I första hand uppmanas vårdnadshavare och elever att försöka 

lösa de uppkomna situationerna eller frågorna med berörd personal på 

skolan, men i fall då frågorna blivit infekterade kan elevombudet stötta 

genom att fungera som en neutral part och fungera som en länk mellan 

vårdnadshavare/elev och skolan eller förvaltningen. 

Tjänsten som elevombud tillhör Stadsledningskansliet. Det finns utrymme 

för att utöka uppdraget till att även omfatta gymnasieskolan. Förvaltningen 

bedömer att det även inom gymnasieskolan förekommer ärenden där en 

neutral part kan bidra till en förbättrad dialog mellan skolan och 

elever/vårdnadshavare. Uppdraget kan därför med fördel utökas till att 

omfatta även gymnasieskolan. Ambitionen är att uppdraget ska omfatta även 

fristående gymnasieskolor och dessa kommer att kontaktas inför det utökade 

uppdraget. 

Beslut: Nämnden ställer sig bakom att uppdraget för Borås Stads elevombud 

utökas till att även omfatta skolformerna gymnasieskola och 

gymnasiesärskola från och med 1 januari 2023. 

  

Det utökade uppdrag inriktar sig mot gymnasieskolan och för de som får 

kommunalt aktivitetsstöd från januari 2023. EO kan också finnas med i en 

övergång från gymnasiet till vuxenutbildningen. Detta har mottagits positivt 

och Gymnasie- och vuxenutbildningsförvaltningen poängterar att det är 

värdefullt ur ett barnrättsperspektiv. 

EO får ha kontakt med elever under 18 år utan vårdnadshavares kännedom 

utifrån ålder och mognad. Det kan även bli ett led i elevernas egen utveckling 

och frigörelse från vårdnadshavare, men att de ändå kan ha ett stöd i EO.  

Under hösten har EO  besökt ledningsgruppen för Gymnasie- och 

vuxenutbildningsförvaltningen, Praktiska gymnasiet, KAA och 

Vuxenutbildningens ledningsgrupp. 
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5 Vad hände med det de förtroendevalda fångade upp 
i rapporten 2021? 

I sin rapport 2020 skrev EO om specialkost för elever med neuropsykiatrisk 

funktionsnedsättning (NPF) och att det vore en bra framtidsfråga att 

måltidspersonalen får en utbildning i NPF, då de har en viktig roll när de möter 

eleverna.  

Detta resulterade i ett beslut om att genomföra en utbildningsinsats för att öka 

förståelsen och kunskaperna i NPF. Förutom personal inom kost, får även 

lokalvård samt vaktmästeri (KLV) ta del av utbildningen. Utbildningen utgår 

från material som specialpedagogiska skolmyndigheten SPSM tillhandahåller 

och har genomförts vid 2 av 14 områden inom KLV under hösten 2022. 

Resterande 12 områden kommer att genomföra utbildningssatsningen under 

2023.  

I rapport 2020 lyfte EO lyfte EO upplevelsen att de olika parterna på SIP-

möten inte nåt varandra och att det finns glapp som ingen ansvarar för. I en 

aktuell uppföljning nämns att frågan om samverkan, SIP och eleverna är i fokus 

på varje möte i uppdragsgrupp Barn och unga för att följa utvecklingen och 

arbetet. Verksamheterna har närmat sig varandra, men det krävs fortsatt arbete. 

SIP som verktyg används den inte i den utsträckning som önskats, men 

verksamheterna ser inte att eleverna kommit i kläm. En projektledare har 

anställts som stöd i SIP-arbetet och SIP-samordnare utbildas som stöd i SIP-

arbetet. Utöver detta har det även anställts en person som arbetar som stöd 

kring SAMSA som är det system där SIP:en ska dokumenteras och fler har 

utbildat sig och ökat kunskaperna kring SIP . 
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6 Elevombudets spaning 

Under åren har EO samarbetat med högstadieskolornas studiecoacher, både i 

elevärenden och när det varit skolbesök. EO ser studiecoacherna som en viktig 

funktion – en mix av lärare, elevassistent och kurator men som inte upplevs ha 

samma begräsningar som professionerna var för sig. EO ser att de skulle 

kunnat vara ett stöd i fler av ärendena den varit involverad i på låg- och 

mellanstadiet. 

Studiecoachen arbetar förebyggande och utifrån ett socialpedagogiskt 

perspektiv. De kan vara med en klass under en hel dag, för att skapa relationer, 

prata om mål, stress, självkänsla och styrkor. De arbetar även enskilt med elever 

som har ett behov av ett mindre sammanhang under delar av dag i skolan. 

Studiecoachen samarbetar med elevhälsoteam (EHT), skolledning och lärare 

och deltar på möten med vårdnadshavare och andra instanser. 

Som vuxen person frånkopplad från maktpositionen, som exempelvis att sätta 

betyg, kan studiecoachen få en mer avdramatiserande roll för eleverna. Genom 

att finnas där eleverna är med öppen dörr till sitt rum kan den upptäcka och 

förbygga incidenter. Det ger även möjlighet att fånga upp elever i gråzonen som 

behöver stöd och är svåra att upptäcka.  

Andra uppgifter som studiecoacherna har är att under lektionstid stötta 

personal med utmanande klasser, leda och utveckla arbetet med elevrådet, 

stötta elevassistenter i det dagliga arbetet och hitta på evenemang som utvecklar 

skolan och dess elever, t.ex. mattetävlingar, aktiviteter vid halloween, jul, Alla 

hjärtans dag, Baka för välgörenhet, skolavslutningar och inför lov.  

I år var EO inbjuden till Baka för välgörenhet. Föregående år har EO varit på 

ett evenemang på alla hjärtans dag.  

Mycket händer för eleverna på mellanstadiet: nya lärare, ökade krav och ibland 

sociala utmaningar. EO ser studiecoacherna som ett positivt stöd och 

komplement till lärare och EHT även där och hänvisar till texten ovan där det 

nämns att ärendena på mellanstadiet ökat och att flickors ADHD är svårare att 

upptäcka. På mellanstadiet har eleverna oftast en annan inställning till stöd och 

det är inte lika mycket identitet och integritet som sätter käppar i hjulet vilket 

gör att eleverna ofta är villigare att prova och leka fram nya metoder.  

Lärarnas Riksförbund gjorde en utvärdering av projektet studiecoacher 2018 

med tre frågor som rektorer och lärare har svarat på, med en svarsfrekvens på 

100 procent.  

 Upplever du att din arbetsbelastning förändrats efter införandet av 

projektet med studiecoacher? 

 Upplever du att arbetsbelastningen för lärarna på din skola generellt har 

förändrats efter införandet av projektet med studiecoacher? 

 Upplever du några förändringar på din skola efter införandet av 

projektet med studiecoacher? 
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Övervägande av de svarande upplever en stor förbättring och i fritext kan man 

bland annat att läsa:  

 Lärare får hjälp och avlastning kring elevers sociala mående, konflikter, 

närvaro, måluppfyllelse, föräldrakontakter. 

 De elever som behöver stöd med annat kan få det i mer planerad form 

med studiecoacherna. Stressen minskar därmed, få oförutsedda saker 

händer för mig som lärare, då coachen finns i närheten och kan fånga 

upp. Utan coacher skulle situationen förvärras oroväckande för elever 

som behöver vuxenstöd. Eleverna har blivit tryggare och har en fast 

punkt att vända sig till vilket nämns som positiva effekter. 

 Studiecoachen kan möta och nå fler elever på ett annat sätt än tidigare - 

som man helt enkelt inte haft tid till, t ex att snabbt kunna höra av sig 

hem om elev inte dyker upp, som inte varit möjligt i samma 

utsträckning tidigare - kan inte lämna en hel klass elever under tiden. En  

upplevelse av ett större lugn hos de lärare som tidigare har gjort det 

 Studiecoacherna finns på plats i korridorer, i matsalen där det är otroligt 

trångt, i cafeterian och i sitt rum där alla alltid är välkomna. 
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7 Nätverk – lokalt och nationellt 

EO har utökat sitt lokala nätverk med socialrådgivarna på Hässlehus och 

Norrbyhuset. EO brukar årligen träffa anhörigkonsulenterna, som numera även 

har uppdraget att stötta barn, vilket kan bidra till att samarbetet ökar.  

EO fortsätter att deltar i Närvaronätverk, som drivs av team Domino och är ett 

närverk för personal inom grundskolan och individ och familjeomsorgen för 

barn och unga (IFO). Nätverket har även utökats med fler professioner som 

arbetar med skolan och IFO. Utöver det träffar EO team Domino och 

representanter från IFO, var för sig, några gånger per år för avstämningar. Det 

har även varit ett möte med barn och ungdomspsykiatrin.  

EO fortsätter att möta barn- och elevombudet i Jönköping digitalt en gång i 

månaden för kortare avstämningar.  
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8 Arbetet 2023 

Elevärendena ökat något och kan öka än mer under 2023 utifrån det ökade 

uppdraget.  

Inför 2023 kommer besöken på gymnasieskolorna göras för första gången och i 

samband med det kommer nya personer knytas till nätverket. Under våren 

kommer EO börja boka in besök på främst på högstadieskolorna, men även 

låg- och mellanstadieskolorna.  
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9 Avslutning 

Efter år av gott samarbetet och goda kontakter på skolor, förvaltningar och 

andra verksamheter ser EO fram emot ett nytt, spännande och lärorikt år.  

Det ska bli en spännande utmaning att lära känna gymnasieskolans värld, både 

genom eleverna och i samarbetet på tjänstepersons- och förvaltningsnivå och se 

hur inflödet av ärenden blir. Det ska även bli intressant att se om ärendena 

kommer att vara av samma karaktär som de på grundskolan. En stor skillnad 

blir de elever som fyllt 18 år och är myndiga och där vårdnadshavare inte längre 

företräder eleverna. 

 

/ Johanna Armå, elevombud 
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Välfärdsbokslutet 2022 –
en jämlikhetsrapport för ett 

socialt hållbart Borås

Isabell Warkki, Utvecklingsledare, Fritids- och folkhälsoförvaltningen
Kristina Smahel, Utvecklingsledare, Fritids- och folkhälsoförvaltningen



På agendan idag
Vad är ett Välfärdsbokslut? Bakgrund och syfte

Vad visar statistiken? Skillnader i hälsa 

Identifierade utmaningar utifrån resultatet i Välfärdsbokslutet 2022

Reflektion och frågor

Presentatörsanteckningar
Presentationsanteckningar
Kristina



Fritids- och folkhälsoförvaltningens mål 
är att skapa jämlik hälsa och en 

meningsfull fritid

Presentatörsanteckningar
Presentationsanteckningar
Isabell Jag arbetar på fritids- och folkhälsoförvaltningen och vårt mål är att skapa jämlik hälsa och en meningsfull fritid. Men vad betyder det? Jämlikhet och social hållbarhet är lite kluriga begrepp som kan vara svåra att skilja på…



Begreppen…..
• Jämlik hälsa är när det inte finns orättfärdiga skillnader i hälsa mellan 

grupper i befolkningen.

• Motsatsen, ojämlik hälsa, är systematiska skillnader i hälsa mellan grupper.

• Ett socialt hållbart samhälle är ett jämlikt och jämställt samhälle där 
människor lever ett gott liv med god hälsa, utan orättfärdiga skillnader.

• Det är också ett samhälle där människors lika värde står i centrum, vilket 
kräver att människor känner tillit och förtroende till varandra och är 
delaktiga i samhällsutvecklingen.

Presentatörsanteckningar
Presentationsanteckningar
KristinaJämlik hälsa är…Det betyder alltså inte att alla ska ha samma hälsa och leva exakt lika länge. Det betyder att hälsan inte får vara ojämlik, vilket innebär att det finns systematiska skillnader i hälsa mellan grupper. Som exempel kan vi se systematiska skillnader i hälsa mellan utlandsfödda och inrikes födda, mellan lågutbildade och högutbildade och mellan kvinnor och män. När vi pratar om lika förutsättningar för olika grupper pratar vi alltså om jämlikhet. Pratar vi om lika förutsättningar endast för män och kvinnor pratar vi om jämställdhet. Ett socialt hållbart samhälle är….



Hur når vi målet?

Presentatörsanteckningar
Presentationsanteckningar
IsabellHur når vi dit? Vi behöver ha fokus på likvärdiga livsvillkor – men det betyder inte att vi alltid ska göra lika för alla. Vi kan göra lika för alla, men då kommer olika grupper fortsatt att ha olika förutsättningar. Exempel barnbidrag (utjämnar inte ekonomiska skillnader). Vi kan arbeta kompensatoriskt genom att göra mer för de som behöver det. T.ex. regeringens fritidskort som kommer ge alla barn en summa att använda på fritidsaktiviteter, men barn i familjer med bostadsbidrag kommer att få en högre summa för att jämna ut skillnader i ekonomi. Men det bästa är att påverka förutsättningarna, så att alla kan nå frukten oavsett vem man är. Det kan handla om Universell utformning, dvs att när vi bygger nytt så ser vi till att inte ha trösklar, att dörröppningarna är breda och att vi använder kontrastfärger. På så vis möjliggör vi att alla kan använda våra lokaler. Att skapa jämlik hälsa i en befolkning är inte gjort i en handvändning. Det kräver ett långsiktigt arbete på olika nivåer, att vi alla hjälps åt. 



Välfärdsbokslutet

• Rapport över folkhälsoläget och utvecklingen över 
tid – uttryck för en socialt hållbar samhällsutveckling

• Visar skillnader och trender som vi är säkra på

• Ger oss möjlighet att prioritera

• Kunskapsunderlag

Presentatörsanteckningar
Presentationsanteckningar
KristinaFör att nå målet en jämlik hälsa så behöver vi såklart kunskap om hur hälsan ser ut i befolkningen. Därför tar vi vartannat år fram Välfärdsbokslut. Det senaste bokslutet var klart i juni i år. Välfärdsbokslutet är en rapport över folkhälsoläget och utvecklingen över tid. Vi följer ett antal indikatorer och har gjort så länge. Vi använder oss av enkätdata med också registerdata från SCB. Det innebär att vi kan se skillnader och trender som vi är säkra på. Välfärdsbokslutet ger oss därför möjlighet att prioritera. Det finns ett beslut i fullmäktige att välfärdsbokslutet ska ligga till grund för prioriteringar i både budget och verksamhet. Kunskap som vi behöver, men finns inga lösningar i rapporten. Peka ut riktningen. Konstatera utmaningar, gör vi detta kommer vi lite längre på vägen. 



Varje avsnitt innehåller:

• Den sociala hållbarhetens status på en global, nationell, regional och lokal-Borås nivå, med fokus 
på den lokala nivån.

• Varje avsnitt innehåller resultat för barn och unga, vuxna och äldre 65+.

• Statistiken kommer från SCB, CAN, Hälsa på lika villkor, Trygghetsmätningen, Äldreenkäten, 
Grundskoleförvaltningen, Folktandvården samt Borås Stads Hälsoenkät. 

Presentatörsanteckningar
Presentationsanteckningar
Isabell



”Skillnader i livsvillkor 
mellan olika grupper och 

geografiska områden”

Presentatörsanteckningar
Presentationsanteckningar
KristinaDetta vet vi och det har vi sett länge, men skillnaderna har ökat över tid. Vi ska titta på några övergripande skillnader som finns i livsvillkor i vår befolkning



Barn i ekonomisk utsatthet 

I det mest resurssvaga området 
lever mer än 40 procent av 

barnen i ekonomisk utsatthet.

I de mest resursstarka områdena 
lever färrre än 1 procent av 
barnen i ekonomisk utsatthet.

Presentatörsanteckningar
Presentationsanteckningar
Isabell



Behörighet till gymnasiet 

Nästan alla barn till föräldrar 
med lång utbildning blir 
behöriga till gymnasiet.

Inte ens hälften av barn till 
föräldrar med kort utbildning

blir behöriga till gymnasiet.

Presentatörsanteckningar
Presentationsanteckningar
Kristina



Arbetslöshet i siffror

I ett av de mest resurssvaga
områdena är nästan 42 procent av 
den vuxna befolkningen arbetslösa.

I ett av de mest resursstarka
områdena är inte ens 4 procent av 
den vuxna befolkningen arbetslösa.

Presentatörsanteckningar
Presentationsanteckningar
Isabell



Utmaning 1 – Inkludering och ökat deltagande för alla
Följs med indikatorerna: Medlemskap i förening åk 6, åk 8 samt åk 1 gy, Valdeltagande, Tillit barn 
och unga, vuxna samt äldre.

Utmaning 2 – Fokus på geografiska områden som har 
särskilda utmaningar
Följs med indikatorerna: Utbildningsnivå, låg disponibel inkomst, förvärvsfrekvens, 
långtidsarbetslöshet, långvarigt ekonomiskt bistånd, barn i ekonomiskt utsatta hushåll, UVAS, 
genomsnittligt meritvärde från grundskolan, bostadsarea samt upplevd trygghet.

Utmaning 3 – Grupper att särskilt fokusera på
Följs med indikatorerna: Samtliga indikatorer i Välfärdsbokslutet

Presentatörsanteckningar
Presentationsanteckningar
Kristina2 minKommunfullmäktige i Borås Stad fastställde i april 2023 Riktlinjer – delaktighet och inflytande för medborgare. Riktlinjerna skapar ramarna för stadens systematiska arbete med att involvera medborgare i syfte att öka delaktigheten och inflytandet. 



Tack för idag!



Funktionshinderrådet
20230927

Presentatörsanteckningar
Presentationsanteckningar
Här är en neutral sida som kan användas som förstasida i presentationen. All text vänsterställs. 



Bokslut 2022

Preliminärt driftresultat 233,0 Budget 100 mnkr

Reavinster markförsäljning 89,1 Relativt hög nivå 2022
Sjuklöneersättning 39,1 Tillfälligt under Coronapandemin
Driftinventarier 39,6 Inventarieinköp på driften nämnder 
Resultat enligt res.räkning 400,8

Förslag på dispositioner
Avsättning RUR -250,0 RUR 500 mnkr efter ny avsättning
Sommarlovskort -15,0 Tom sommaren 2026

Kommunens "resultat" 135,8



Sociala omsorgsnämnden, årsredovisning 2022

Presentatörsanteckningar
Presentationsanteckningar
Prognos 2023 -4 000 tkr volymökning daglig vht



Ekonomiskt läge per juli 2023

• Utgångsläget ett budgeterat resultat på -64 mnkr för Borås Stad 2023.

• Sammantaget beräknas kommunen i dagsläget hamna på ett resultat som är klart bättre än 
budgeterade -64 mnkr. Årsprognosen är just nu på +115 mnkr för staden som helhet och 
beror till största delen på realisationsvinster på +130 mnkr bl.a. avseende försäljning av mark 
till Rättscentrum. 

• Återhämtningen efter coronapandemin såg bra ut under 2022. Ekonomin blev inte så negativ 
som kunde befarades. Kommunernas resultat för 2022 hamnade också på en hög nivå tack vare 
stigande skatteintäkter. Detta förbytes fort i och med kriget i Ukraina som bl.a. bidragit till högre 
inflation som har påverkat våra kostnader negativt inte minst pensionerna. Prognosen just nu är 
negativa tillväxtsiffror för 2023. 



Budgetramar 2024
Ramuppräkning 2024 
 
Generellt 
Resultatet för Borås Stad 2024 är budgeterat till 25 mnkr. Denna resultatnivå utgår från Budget 
2023 med avdrag för ev. tillfälliga kommunbidrag 2023 plus förändringar av kommunbidragen 
hittills under året som skall kvarstå 2024 eller genom andra beslut.  
 
Utifrån denna Kommunbidragsnivå räknas ramarna upp med: 
 
-Löner; 3,3%  Från utgångsläge efter löneförhandlingarna 2023.  
   Avser ekonomisk ramuppräkning för den del av 
   kommunbidraget som består av löner.  

  
-Övriga kostnader; 1,8%  Bedömd KPIF-utveckling under 2024 från SKR 
 
 
 
-Volymförändringar; 
  Folkbokförd målgrupp Grundskolenämnden kompenseras med 100 % för 

Grundskolan. Förskolenämnden och Vård- och 
omsorgsnämnden kompenseras med 100 % för 
Barnomsorg och Äldreomsorg. 
Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden 
kompenseras med 100 % för Gymnasieskolan. 

 
-Effektiviseringsförslag  1,0% på kommunbidraget 



”Krisområden” inför 2024

• Elkostnader
Elpriset för 2023 är ca 1,20 kr/kwh bundet pris vilket är ca 3 ggr högre än 2022. För 2024 
kommer det bundna priset vara ca 1,10 kr/kwh. Hyreskostnaden ökar med ca 8 % för 
2024.

• Pensioner
Senaste beskedet från KPA i aug indikerar en prognos som är 16 mnkr högre än tidigare. 
Innebär totalt en ökning med ca 100 mnkr jmf prognos 2023. Fortsatt hög inflation 
orsaken. 

• Lönekostnader
Budgeten för 2024 bygger på ökade lönekostnader med 3,3% för hela staden inkl. 
särskilda satsningar. 

• Inflation i verksamheterna
Fortsatt stor påverkan på inköp och indexerade avtal så länge nivån är fortsatt hög.



Sociala omsorgsnämnden, planeringsunderlag 2024

Presentatörsanteckningar
Presentationsanteckningar
Bostad är ett genomsnitt under året för 2023 – rensat från dubbletter, vid flytt kom boendet med två ggr.



Sociala omsorgsnämnden, budget 2024



Effektivitet
Produktivitet  och kvalitet

Källa: RKA och Kolada

Produktivitet: 
Resursindex ”kostnad”, ”göra saker rätt”

Effektivitet handlar om att skapa ett så stort värde som 
möjligt till en så låg kostnad som möjligt. 

Kvalitet/måluppfyllelse:
Kvalitetsindex ”nytta för medborgaren”, ”göra rätt saker”



Effektivitet (kvalitet och resurs), LSS boende och daglig 
verksamhet



Effektivitet (kvalitet och resurs) trend, LSS boende och 
daglig verksamhet
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